
Protokół Nr 8/2003 
z obrad VIII zwyczajnej sesji Rady Gminy Przywidz

w dniu 08 sierpnia 2003r.

Sesję Rady Gminy otworzyła Pani Krystyna Podgórska – Przewodnicząca Rady Gminy.
Powitała  radnych,  p.  Wójt  Gminy,  Zastępcę  Wójta,  sołtysów,  gości  zaproszonych, 
pracowników Urzędu Gminy.
Sesję rozpoczęto w Gimnazjum o godzinie 17-tej a zakończono o godz. 21-ej.
Na podstawie listy obecności Przewodnicząca Rady stwierdziła prawomocność obrad.
Na stan 15 radnych, obecnych było 14. 
Radny Jerzy Migas – nieobecny.
Sprawy regulaminowe:
A/ zatwierdzenie porządku obrad.
Pani Krystyna Podgórska – przedstawiła porządek obrad:

1. Sprawy regulaminowe:
      a/ zatwierdzenie porządku obrad.
      b/ przyjęcie protokółu z ostatniej sesji Rady Gminy.
2. Informacja Wójta Gminy o pracy w okresie międzysesyjnym.
3. Interpelacje radnych, 

- wolne wnioski.
4. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał:

A/ w sprawie zmiany budżetu gminy Przywidz na 2003 rok.
B/ w sprawie powołania Zespołu ds. wyborów ławników sądów powszechnych.
C/ w sprawie przyjęcia planów pracy stałych komisji Rady Gminy.
D/ w sprawie akceptacji Programu Odnowy Wsi dla sołectwa Przywidz.
E/ w sprawie przystąpienia do realizacji Pomorskiego Programu Odnowy Wsi.
F/  w  sprawie  przystąpienia  do  opracowania  Programu  Ochrony  Środowiska  i 
Gminnego Planu Gospodarki Odpadami.
G/  w  sprawie  ustalenia  szczegółowych  zasad  utrzymania  czystości  i  porządku  na 
terenie gminy Przywidz.
H/  w  sprawie  uchwalenia  Programu  modernizacji  sieci  szkół  na  terenie  Gminy 
Przywidz.
I/ w sprawie uchwalenia Programu rozwoju turystyki w gminie Przywidz.
J/ w sprawie uchwalenia Programu sportu i rekreacji na terenie gminy Przywidz.
K/ w sprawie uchwalenia Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków.

5. Zapytania i wnioski mieszkańców gminy Przywidz.
6. Wnioski i oświadczenia radnych.
7. Zakończenie obrad.

Przewodnicząca Rady Gminy – zapytała czy są uwagi do porządku obrad?
Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania.
Radni jednogłośnie porządek obrad przyjęli bez uwag. / 14 głosów „za”/.
Ad.1b Pani Krystyna Podgórska – poddała pod głosowanie – przyjęcie protokółu z ostatniej 
sesji Rady.
Przy 14 głosach „za” protokół z ostatniej sesji przyjęto.
Ad.2.  Pani Bożena Mielewczyk – Zawada – Wójt Gminy  przedstawiła Informację o pracy 
w okresie międzysesyjnym. / w zał./

Pytania i uwagi
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Radny Teodor Formela – czy wydano pozwolenie na budowę na gruntach gminnych i wogóle 
Pan Zbigniew Zarach –  inspektor ds.  budownictwa w U.G.  – nie  wydano pozwolenia  na 
budowę na gruntach gminnych.
Radny Andrzej Rogowski – prosił o przybliżenie osoby Kolppinga.
Wójt Gminy – najbardziej kompetentną osobą która wie o tej osobie jest ksiądz z Jodłowna. 
Kolpping  rozsławił  się  w okresie  przedwojennym,  pomagał  biednym,  załatwiał  im pracę. 
Wskazywał w jaki sposób radzić sobie w życiu.
Pani Krystyna Podgórska – dodała, że posiada książkę o postaci Kolppinga i może ją użyczyć.
Poinformowała  również,  że  komisja  rewizyjna  rozpatrywała  skargę  mieszkańców  ul. 
Wiejskiej  w  Pomlewie  i  poprosiła  Przewodniczącego  komisji  rewizyjnej  Pana  Andrzeja 
Rogowskiego o wnioski i uwagi w związku z pracą komisji w tej sprawie.
W imieniu  Przewodniczącego komisji rewizyjnej głos zabrała radna Joanna  Zdrojewska – 
sekretarz komisji  rewizyjnej – odczytała Sprawozdanie z działań podjętych przez komisję 
rewizyjną w I półroczu 2003. / w zał./
Dodała, że Pani Wójt Gminy w piśmie do mieszkańców zarzuciła, że bez tytułu prawnego 
mieszkali mieszkańcy tego domu.
Wójt Gminy – odpowiedziała, że udzielała już odpowiedzi w tej sprawie komisji.
Radna Joanna Zdrojewska – dzisiaj otrzymała komisja odpowiedź, która jest niezadowalająca, 
gdyż  w  budynku  w  Pomlewie  nie  był  badany  stan  techniczny   co  sami  rzeczoznawcy 
przyznali. Z rozmowy rzeczoznawcy wynika, że badali tylko mieszkania wewnątrz a nie stan 
budynku na zewnątrz.
Radny Andrzej Rogowski –  dopowiedział, ze rozmowy były z dwoma rzeczoznawcami na 
komisji rewizyjnej. Jest z tego spotkania obszerny protokół. Przekazali nam informację, że do 
wyceny Urząd Gminy powinien dostarczyć komplet materiałów związanych z daną budowlą, 
tzn. podkłady budowlane, nakłady mieszkańców jakie ponieśli przy modernizacji tego obiektu 
i prace jakie włożyli własnym sumptem. Tego rzeczoznawcy od Urzędu Gminy nie otrzymali 
i  w tym momencie robili  wycenę  na podstawie dokumentów jakie  posiadali.  Wg komisji 
rewizyjnej nie można było rzetelnej wyceny zrobić.
Pani  Bogumiła  Podyma  –  kierownik  referatu  obrotu  gruntami  U.G.  –  odpowiedziała,  że 
wypowie się w tej sprawie na piśmie.

Przewodnicząca Rady Gminy –  radni zobowiązali  Pani Wójt  do opracowania programów. 
Jednym z programów był rozwój turystyki w gminie.  Program ten został  przygotowany i 
spotkał się na komisji budżetu i finansów oraz na komisji kultury, oświaty, sportu i zdrowia 
z  dużą  krytyką.  Za  propozycją  radnego  A.  Rogowskiego  zaprosiłam  pana  Jacka 
Olszewskiego, który zajmuje się tematem turystyki w Urzędzie Miejskim w Gdynii.
Radny Andrzej Rogowski – dodał, ze Klub Radnych Nowoczesna Gmina zaprosił Pana Jacka 
Olszewskiego.
Pani Krystyna Podgórska – a ja firmowałam podpisem i pieczątką.
Głos zabrał Pan Jacek Olszewski – podziękował za zaproszenie i jednocześnie pogratulował 
gminie Przywidz, że tym tematem zajęła się, gdyż mało w Polsce  gmin zajmuje się rozwojem 
turystyki.
W swoim wystąpieniu  przekazał  informację  jak  się  robi  opracowania  dotyczące  rozwoju 
turystyki.
Tematem tym zajmuje się już 11lat w Urzędzie Miejskim.
Rozwój turystyki zależy od dwóch głównych elementów: jest działem interdyscyplinarnym . 
ma w sobie zakres, składa się na nią wiele zagadnień. Nie można turystyki dzielić. Druga 
sprawa to, że są to programy długofalowe. Działania w turystyce muszą trwać latami, muszą 
być systematycznie prowadzone na podstawie planów.
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Mówił  o  promocji  Polski,  regionu,  gminy.  Jest  zrobiona  Klasyfikacja  atrakcyjności 
turystycznej regionów i obszarów turystycznych Polski na potrzeby turystów zagranicznych. 
30  %  turystów  zagranicznych  przyjeżdża  na  Kaszuby.  Ziemia  Kaszubska  jest  jednym 
z najważniejszych regionów turystycznych w Polsce, podobnie jak Zatoka Gdańska. Omówił 
dobre i złe strony regionu. Obszar naszego regionu to przede wszystkim: rozwój żeglarstwa 
morskiego i śródlądowego. Region Kaszub jest zaliczany do pierwszej piątki w kraju. Posiada 
bardzo duży potencjał turystyki wiejskiej / agroturyzm/. Główne walory turystyczne skupiają 
się w regionie Kaszub. Jesteśmy głównym ośrodkiem turystyki krajoznawczej.
Turystyką  w  Polsce  rządzi  Polska  Organizacja  Turystyczna,  powołana  w  1999  roku. 
Głównym  zadanie  POT  jest  promocja  Polski,  opiniowanie  planów  rozwoju  turystyki, 
tworzenie warunków dla funkcjonowania i administrowania, prowadzenie punktów informacji 
turystycznej, prowadzenie szkoleń itd.
W  województwach  działają  Regionalne  Organizacje  Turystyczne.  W  gminach- 
stowarzyszenia, tzw. Lokalne Organizacje Turystyczne.
Co można zaoferować turyście;   zabytki,  agroturyzm, turystykę tranzytową, hobbistyczną, 
weekendową, rekreację, żeglarstwo, jeździectwo, myślistwo, wędkarstwo, czyste środowisko, 
morze, jeziora, plaża itd.

Jeśli chodzi o Przywidz;
Internet  jest  najszybszą  i  najtańszą  promocją  Gminy.  Nie  powinna  być  to  strona  Urzędu 
Gminy a tylko oficjalna strona Gminy. Musi być tam mapa Gminy. W Przywidzu są ślady 
grodziska na półwyspie jeziora, są ośrodki wypoczynkowe, czyste środowisko, lasy, grzyby. 
W opracowaniach  występuje  hasło,  że  Przywidz  to  powietrzny  kurort.  Są  gospodarstwa 
agroturystyczne. Są to wszystko zasoby a nie atrakcje. Brakuje atrakcji. Muszą być dojazdy, 
baza noclegowa, infrastruktura, informacja wizualna, materiały promocyjne.
Najpierw  należy  wykonać  inwentaryzację,  to  co  jest  na  terenie  Gminy,  analiza  złych 
i dobrych stron, szanse i zagrożenia./ położenie i klimat, infrastruktura, prawo miejscowe, 
kultura, rynek, finanse, atrakcje turystyczne/.  Po zapoznaniu się z opracowaniem uchwały Nr 
VI/41/03 dot. programu działań rozwoju turystyki w Gminie Przywidz do końca 2004 roku 
Pan Olszewski wyraził swoje sugestie.
Rozwój turystyki nie należy planować na rok czy dwa, czy pięć.  To muszą być działania 
długofalowe.
Jakie  informacje  należy  umieścić:  powierzchnia,  ludność,  zatrudnienie,  bezrobocie, 
urządzenia komunalne, usługi, ulgi w podatkach, jaki jest stosunek ludności do turystyki itd.
Działania muszą być zgodne z planem zagospodarowania przestrzennego gminy
Przy opracowaniach powinno zwracać się uwagę na:

- działania czy są zgodne z planem,
- działania w sferze rozwoju infrastruktury turystycznej,
- działania na rzecz informacji turystycznej,
- działania na rzecz agroturystyki,
- działania w wychowaniu na rzecz turystyki,
- logo, jako zamienna sprawa z herbem,
- udział w targach turystycznych.

W dalszej części Pan Olszewski  podał propozycję jak można promować region, gminę.
Przewodnicząca Rady Gminy -  podziękowała Panu Jackowi Olszewskiemu za wystąpienie. 
W programie rozwoju turystki uwzględnimy na pewno Pana sugestie.
Dodała, że grodzisko średniowczesne jest obiektem prawnie chronionym. Można natknąć się 
na opracowania naukowe i można się dowiedzieć, że na terenie gminy Przywidz było 400 
kurhanów.  Na  początku  wieku  Przywidz  przeżywał  boom  turystyczny  i  szabrownicy 
zniszczyli ponad 300 kurhanów i pozostało ich ponad 60. My mieszkańcy mamy świadomość 
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i zważywszy na to, że historia kiedy leży cicho jest bezpieczna a tejże cywilizacja nasza  nie 
zagraża i dlatego i my mając świadomość dobrodziejstwa historii nie obwieszczamy tego.
Przewodnicząca Rady Gminy -  ogłosiła przerwę w obradach.
Po przerwie przystąpiono do dalszej części obrad.

Ad.3. Interpelacje radnych, wolne wnioski.

1. Radny Andrzej Rogowski –   zgłosił 2 wnioski:
1/  w  sprawie  przeprowadzenia  postępowania  konkursowego  w  celu  wyłonienia 
kandydata  na stanowisko skarbnika gminy Przywidz do dnia 22 sierpnia  br. Komisja 
budżetu i finansów deklaruje uczestniczenie w opracowaniu procedury konkursowej.

           
 2/  o składaniu informacji  o pracy Urzędu Gminy i Wójta Gminy raz w miesiącu do 
5-tego każdego miesiąca. Sprawozdanie każdy radny powinien otrzymać pisemnie.

       Przewodnicząca rady Gminy – poddała pod głosowanie wniosek I-wszy.
       Głosowanie
       Przy 10 głosach „za”, przeciw „O” i 4 „wstrzymujących” radni wniosek przyjęli.

Pani Bożena Mielewczyk-Zawada- Wójt Gminy – Jest procedura, nie może obiecać radnym, 
że do 22.08. konkurs będzie rozstrzygnięty, ponieważ musi być ogłoszony w prasie. Na dzień 
dzisiejszy  czeka  na  odpowiedź  od  Pana  Falka.  Jak  państwo  radni  wiedzą,  zaskarżyłam 
postępowanie  radnych  dot.  głosowania  tajnego  dla  wyboru  skarbnika  gminy.  Radni 
odpowiedź otrzymali na piśmie, że głosowanie tajne było niezgodne z prawem. W związku 
z tym wystosowałam pismo do Pana Falka, czy zechciałby jeszcze raz wystąpić ze swoją 
kandydaturą na skarbnika gminy. Czekam na odpowiedź. Pan Falk ma czas przez 2 tygodnie 
na odpowiedź. Jeśli wyrazi zgodę, to jeszcze raz przedstawię kandydaturę Pana Falka radnym, 
jeśli nie to wtedy możemy ogłosić konkurs na stanowisko skarbnika gminy.
Wójt Gminy ustosunkowała się do drugiego wniosku. Może składać sprawozdania na piśmie, 
ale nie musi, żadna ustawa o tym nie mówi i jeszcze z 3-tygodniowym wyprzedzeniem. 
Głos zabrał radca prawny – Pan Zdzisław Strada – wybory skarbnika gminy na poprzedniej 
sesji  powinny  być  w  głosowaniu  jawnym  a  nie  tajnym,  o  tym  mówi  art.14  ustawy 
samorządowej.  Ma  Pani  Wójt  prawo,  jeśli  Pan  Falk  się  zgodzi,  przedstawić  ponownie 
kandydaturę na skarbnika gminy i wybory powinny odbyć się w głosowaniu jawnym, zgodnie 
z prawem.
Żaden przepis nie zobowiązuje Pani Wójt do składania sprawozdań na piśmie. Jeśli Państwo 
radni  podejmą  to  w  formie  uchwały,  to  będzie  obowiązywać.  Natomiast  na  razie  jest  to 
wniosek i nie widzę aby miał moc uchwałodawczą. 
Radny  Mirosław  Olszewski  –  czy  Wojewoda  uchylił  naszą  uchwałę  o  nie  powołaniu 
skarbnika gminy?
Pani Wójt Gminy – ja przekazałam pismo do Wojewody.
Radca  prawny  –  radni  nie  powołali  skarbnika  a  więc  nie  było  uchwały,  nie  było  czego 
uchylać. Stanowisko nadzoru było takie jakie radni otrzymali na piśmie.
Radny Mirosław Olszewski –  nie zgadza się z tym, głosowanie tajne jest najwyższą formą 
demokracji, bo nikt nikogo się nie boi.
Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  mam  wrażenie,  że  radni  tkwią  w  tej  pomyłce.  Pojęcie 
demokracja jest nieco inaczej interpretowane. 
Radny  Teodor  Formela  –  w  piśmie  do  Wojewody  powinien  być  uwidoczniony  zapis  z 
regulaminu Pracy Rady.
Radca prawny – Regulamin jest aktem niższego rzędu, natychmiast zastępowany przepisami 
ustawy. Wszystkie akty niższego rzędu podlegają regulacji ustawowej. 
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Radny Kazimierz Mazerewicz – uważa, że to niczego nie zmieni, gdyż radni którzy głosowali 
„za” w tajnym głosowaniu, będą tak samo głosować w jawnym głosowaniu.
Radny Andrzej Rogowski – kto opiniował jako radca prawny Regulamin?
Wójt Gminy – Regulamin powstał w poprzedniej kadencji i nie został uaktualniony.
Radca prawny –  regulamin opiniowałem i był na tamten czas zgodny z prawem. Natomiast 
zostały do niego naniesione poprawki. Ustawa nie mówi, że musi być Regulamin Pracy Rady. 
Jeśli Regulamin jest potrzebny to istnieje pilna potrzeba naniesienia do niego poprawek.
Radny Andrzej Rogowski – zwrócił się z pytaniem do Przewodniczącej Rady – czy myśmy 
zmieniali Regulamin Pracy Rady?
Przewodnicząca rady Gminy –  w równym stopniu jak każdy z państwa radnych pilotuję i 
pilnuję. Komisja doraźna dokonała poprawek ale nie dość uważnie.
Radny A. Rogowski – a kto to opiniował ze strony prawnej?
Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  Regulamin  był  tylko  poprawiony  tam  gdzie  był  zwrot 
„zarząd” na „wójt”.
Radny A. Rogowski – praca nad Regulaminem była i była opiniowana przez prawnika. Czy 
było tak Pani Przewodnicząca?
Przewodnicząca rady Gminy – Panie radny, było tak?
Poprosiła radnych o przegłosowanie drugiego wniosku radnego A. Rogowskiego.
Radny Teodor Formela – wnioskował aby sprawozdanie Wójta radni otrzymywali na piśmie 
łącznie z materiałami na sesję tak jak było to w poprzedniej kadencji.
Radny A. Rogowski – może się zdarzyć, że następna sesja będzie za 3 miesiące a w między 
czasie dużo spraw jest przez Panią Wójt rozpatrywane np. była taka sprawa, została wydana 
informacja  na  temat  budowy  domu  mieszkalno-  wypoczynkowego  na  terenie  gminy 
Przywidz. O tym radni nie wiedzieli. Nie widzę problemu, aby Rade informować na bieżąco z 
danego  miesiąca.  W tym  momencie  można  przygotować  się  do  interpelacji  radnego,  do 
zapytań.
Przewodnicząca Rady Gminy – rozumiem, że jak Rada przyjmie taki wniosek to Pani Wójt 
już nie będzie składała sprawozdań z okresu międzysesyjnego.
Radny A. Rogowski – wówczas nie, bo radni będą na bieżąco z informacjami.
Radny Mirosław Olszewski – wnioskował o poszerzenie informacji dla sołtysów.
Radny T. Formela – wycofał swój wniosek.
Radny A. Rogowski –  wnioskował o uzupełnienie swojego wniosku o wniosek radnego M. 
Olszewskiego, aby informacja przekazywana była również sołtysom.
Radny J.  Sikorski  –  rozważał,  jak sesja  będzie  30-tego,  to  radni  nie  będą  mieli  bieżącej 
informacji. Najlepiej aby były to informacje z okresu międzysesyjnego, tak jak było.
Radny M. Olszewski –  pracą Rady kieruje Pani Przewodnicząca i może zwoływać sesje na 
początku miesiąca np. 7-mego.
Radny Jan Sikorski – przypomniał, ze sesje mają być wg potrzeb.
Radny A. Rogowski – zmodyfikował swój wniosek: o sprawozdania z pracy Wójta Gminy do 
5-tego  każdego  miesiąca  za  miesiąc  poprzedni.  Sprawozdanie  radni  i  sołtysi  powinni 
otrzymać na piśmie. W przypadku kiedy sesja odbywa się w okresie kiedy nie mamy tego 
sprawozdania, to za okres, który radni nie mają do dnia sesji.
Przewodnicząca Rady – to w wyjątkowych sytuacjach.
Pan  Jerzy  Jusiak  –  zastepca  Wójta  –  od  01.07.  jesteśmy zobowiązani  do  przekazywania 
informacji do Biuletynu Informacji Publicznej raz w tygodniu a potem co dwa dni, czy taki 
wniosek ma sens?
Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  zwróciła  się  do  radnych  o  przegłosowanie  wniosku  w 
brzmieniu : o przekazywanie sprawozdania z pracy Wójta Gminy do 5-tego każdego miesiąca 
za miesiąc poprzedni. Informacja na piśmie do radnych i sołtysów.
Głosowanie nad w/w wnioskiem
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Przy 10 głosach „za”, 1 przeciw i 3 wstrzymujące, w/w wniosek przyjęto.

Radny A. Rogowski –  zwrócił się z zapytaniem do Pani Wójt- czy była wydana zgoda na 
budowę  domu  mieszkalno-  wypoczynkowego  na  gruncie  gminnym,  a  została  ta  decyzja 
odwołana przez Wojewodę?
Wójt Gminy – wydajemy bardzo dużo decyzji i w tej chwili trudno mi powiedzieć coś na ten 
temat. Odpowiemy na piśmie.
Radny A. Rogowski –  zwrócił się do Przewodniczącej Rady, która brała udział w pracach 
komisji  rewizyjnej,  gdzie  komisja  zajmowała  się  sprawą  ośrodków  wypoczynkowych. 
Rozpatrywano  tam  pewne  dokumenty.  Natknęliśmy  się  na  taki  dokument,  że  Pani  Wójt 
wydała decyzję o warunkach zabudowy domu mieszkalno-usługowego na pewnym terenie, 
który  należy  do  Gminy.  Zastaliśmy  też  informację,  że  Wojewoda  zaskarżył  decyzję  i  ją 
uchylił. 
Pani Regina Pacewicz – kierownik gosp. Komunalnej i budownictwa U.G. – chodzi zapewne 
o CAMPING o podłączenie domków do kanalizy. Użytkownik zwrócił się do U.G. o wydanie 
decyzji  o  warunkach  zabudowy  i  zagospodarowania  terenu  na  podłączenie  domków  do 
kanalizacji.  W tym wniosku pisała że zamierza wybudować budynek w nawiasie był zapis 
letniskowy.  Została  przeprowadzona  rozprawa  administracyjna  i  projekt  decyzji  został 
przesłany do Wojewody i Wojewoda ją uchylił i napisał, ze jest to tylko projekt sporządzony 
przez urbanistę, nie był podpisany przez Panią Wójt. Ten projekt decyzji uzyskał negatywną 
opinię Wojewody. W związku z tym najemca zwrócił się ponownie o wydanie tylko decyzji o 
warunkach zabudowy i zagospodarowania terenu  na budowę przyłącza.
Radny A. Rogowski – czego dotyczyła ta zabudowa?
Pani  R.  Pacewicz  –  domku letniskowego.  Użytkownik chciał  postawić  murowany domek 
letniskowy.
Radny A. Rogowski – na komisji rewizyjnej w dokumentach był zapis budynek mieszkalny. 
Nie było mowy o letniskowym.
Pani R. Pacewicz – w nawiasie był zapis „letniskowy”. Tam była pomyłka, bo wniosek nie 
był składany na budynek mieszkalny. Urbanistka zrobiła pomyłkę.
Pan  .  Rogowski  –  zwrócił  się  do  Przewodniczącej  Rady  o  zgodę  na  przedstawienie  na 
następnej sesji dokumentów jakie komisja rewizyjna otrzymała od Urzędu i przedstawimy 
każdemu radnemu.

Ad.4. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał
A/ w sprawie zmian w budżecie gminy na 2003 rok.
Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów – Pan Andrzej Przybycień wyraził pozytywna 
opinię komisji do projektu w/w uchwały.
 
W imieniu  Komisji  Gospodarczej  opinię  wyraziła  Przewodnicząca  Rady  Gminy.  Opinia 
komisji do projektu uchwały była pozytywna / 6 głosy „za” przy stanie liczbowym komisji 7 
osób, obecnych było 6./
Poddała pod głosowanie w/w uchwałę.
Przy 14 głosach „za” radni przyjęli uchwałę Nr VIII/52/02 / w zał./
Ad.4b w sprawie powołania Zespołu ds. wyborów ławników sądowych.
Pan Dariusz Stasiak – Przewodniczący komisji kultury, oświaty, zdrowia i sportu powiedział, 
że  komisja  wytypowała  osoby  do  Zespołu  w  składzie:  Krystyna  Podgórska,  Barbara 
Rutkowska – Szymendera i Jan Sikorski. Wymienieni wyrazili zgodę na udział w pracach 
Zespołu.
Przewodnicząca  Rady  Gminy –  poddała  pod  głosowanie  powołanie  w/w  Zespołu  ds. 
wyborów ławników sądowych.
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Głosowanie
Przy 14 głosach „za” radni przyjęli w/w uchwałę. / uchwała Nr VIII/53/03 w zał./

Ad.4c w sprawie przyjęcia planów pracy stałych komisji Rady Gminy na II półrocze 2003.
Pan Andrzej Przybycień – przedstawił plan pracy komisji budżetu i finansów

WRZESIEN/ PAŹDZIERNIK

1. Informacja o przeprowadzanych przetargach w 2003 roku.
2. Analiza wykonania budżetu gminy za I półrocze 2003.

LISTOPAD/ GRUDZIEŃ

1. Wnioski do budżetu na 2004 rok.
2. Analiza projektu budżetu na 2004 rok.

Radny Dariusz Stasiak –  komisja kultury, oświaty, zdrowia i sportu przedstawił plan pracy 
swojej komisji. / w zał./
Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  w  związku  z  nieobecnością  przewodniczącego  komisji 
gospodarczej, plan pracy tej komisji proponuje zatwierdzić na następnej sesji. Dodała, że na 
posiedzeniu  komisji  taki  plan  został  opracowany,  tylko  przewodniczący  komisji  miał  go 
jeszcze doszlifować.
Pan Kazimierz Mazerewicz – V-ce przewodniczący komisji  rewizyjnej  – przedstawił  plan 
pracy komisji rewizyjnej. / w zał./
Radni do przedstawionych planów pracy uwag nie wnieśli.
Przy 14 głosach „za” przyjęto plany pracy komisji na II półrocze 2003. / w zał. Uchwała Nr 
VIII/54/2003/ 
Ad.4d – w sprawie akceptacji Programu Odnowy Wsi dla sołectwa Przywidz.
Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  przedstawiła  pozytywną  opinię  komisji  gospodarczej  do 
projektu w/w uchwały. / za przyjęciem było 6 osób./
Radny Andrzej Rogowski – w programie nie ma nic o finansowaniu – ile i skąd?
Wójt Gminy – Program Odnowy Wsi był analizowany na komisjach. Osoby, które tworzyły 
Program  tj.  P.  Pozden,  P.  Cierocka  i  Pan  Labuda  musiały  znaleźć  współwykonawców. 
Program realizowany jest w 70% przez Urząd Marszałkowski, natomiast 30% to są pozostałe 
osoby,  14  podmiotów  min.  Agencja  Nieruchomości  Rolnej,  Urząd  Gminy,  mieszkańcy 
osiedla,  Nadleśnictwo  Kolbudy.9  podmiotów  z  Przywidza  wyraziło  swój  akces  do 
współpracy. Wkład wszystkich podmiotów wynosi 15 tys. zł Panie wystąpiły o aplikacje w 
kwocie 15 tys. zł.
Radny Andrzej Rogowski – ile to będzie kosztowało budżet Gminy?
Zastepca  Wójta  Gminy  –  Pan  Jerzy  Jusiak  –  będzie  to  praca  koparki,  kosztorys  mamy 
dokładny.
Radny  Andrzej  Rogowski  –  chce  wiedzieć  ile  dokładnie  to  będzie  kosztować,  gdyż  w 
programie obrad komisji budżetu i finansów nie było tego, nie otrzymaliśmy tych materiałów.
Przewodnicząca Rady Gminy – materiały były dostarczone komisji i Przewodniczący komisji 
uznał,  że  to  nie  jest  w kompetencji  komisji  i  nie  ma mowy o konkretnych pieniądzach i 
dlatego nie podejmował tego tematu.
Radny Andrzej Rogowski – jeśli budżetu nic nie będzie kosztowało, to w porządku.
Wójt Gminy – wniosek aplikacyjny ma 85 stron, jest to książka, wnioski leżą w Urzędzie 
Gminy i  można się  z  nimi  zapoznać,  tam jest  szczegółowo rozliczone  każda  roboczo – 
godzina.
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Radny Andrzej Rogowski – na posiedzeniu komisji budżetu i finansów nie było omawiane ile 
co kosztuje i w tym momencie my nie możemy zająć żadnego stanowiska.
Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  zakres  tematyczny  pracy  komisji  ustala  przewodniczący 
komisji. Przewodniczący komisji wybrał zakres tematyczny a tego tematu nie wybrał. Proszę 
uszanować decyzję  Przewodniczącego komisji.
Radny  Andrzej  Rogowski  –  to  proszę  zapytać  się  Przewodniczącego  komisji  bdżetu  i 
finansów, czy akceptuje ten Program?
Przewodnicząca Rady Gminy – Przewodniczący komisji zapoznał się z materiałem i uznał, że 
to nie jest jego zakres tematyczny.
Przewodnicząca zwróciła się z pytaniem do radnych „Kto jest za przyjęciem w/w uchwały”?
Głosowanie: Przy 1 głosie „przeciw”, 4 „wstrzymujących się” i 9 głosów „za”, radni przyjęli 
uchwałę Nr VIII/55/03 / w zał./

Ad.4e w sprawie przystąpienia do realizacji Pomorskiego Programu Odnowy Wsi . 
Opinia komisji gospodarczej była pozytywna do projektu w/w uchwały.
Przewodnicząca Rady Gminy –  dodała, że wyznaczonym koordynatorem celem pomocy w 
realizacji Programu jest Pani Jolanta Pozden.
Wójt Gminy – Program powstał w 2001 roku. Pilotuje go Urząd Marszałkowski. Skierowany 
jest  do  mieszkańców wsi.  Przeszkolone  zostały  3  osoby  w  tym temacie.  Udało  nam się 
dotrzeć  do  uczestniczenia  w  tym  Programie,  gdyż  jedna  z  gmin  zrezygnowała  z  tego 
Programu i  dyrektor  Sumisławski  zwrócił  się  do  nas  o  wytypowanie  osób  na  szkolenie. 
Program ma na celu integrację wsi, poprawienie infrastruktury itd. Wystąpiliśmy do Urzędu 
Marszałkowskiego o 15 tys. zł.
Radny Andrzej Rogowski – jakie koszty poniesie Urząd Gminy  w związku z Programem?
Wójt Gminy – zgodnie z założeniami Programu nie może być mniej niż 15% .
Zastępca Wójta – Pan Jerzy Jusiak – środki nie muszą być zarezerwowane w budżecie. Jest 
kosztorys i robocizna, wycinanie krzewów, haszczy . To wszystko jest wycenione i to zostało 
przedstawione do Urzędu Marszałkowskiego i policzą jako wkład.
Radna Joanna Zdrojewska – pytała czy w dalszych planach są inne wsie?
Wójt Gminy – Program zakłada udział sołectw i jak tylko Urząd Marszałkowski nam zgłosi, 
że  można  przystępować  do  kursu,  to  wówczas  mogą  brać  udział  inne  sołectwa.  Trzeba 
wytypować 3 osoby, które będą musiały stworzyć Strategię Małą Sołectwa. Za kurs płaci w 
80% Urząd Marszałkowski a 20% Gmina. Pierwszy kurs kosztował Gminę ok. 1 tys. zł.
Innych uwag nie zgłoszono.
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą.
Przy 14 głosach „za”, przyjęto uchwałę Nr VIII/56/03.

Ad.4.f w sprawie przystąpienia do opracowania Programu Ochrony Środowiska i Gminnego 
Planu Gospodarki Odpadami.
Przewodnicząca Rady Gminy – komisja gospodarcza wyraziła pozytywną opinię do projektu 
w/w uchwały.
Radni uwag nie wnieśli.
Głosowanie
Przy 14 głosach „za”, radni przyjęli uchwałę Nr VIII/58/03 / w zał./
 
Ad.4g w sprawie ustalenia szczegółowych zasad utrzymania czystości i porządku na terenie 
gminy Przywidz.
Opinia komisji gospodarczej do projektu uchwały była pozytywna. 
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Radny Teodor Formela – na komisji gospodarczej wniesiono poprawki: w § 5 dodać podpunkt 
e/   usunięcie  szkód  powstałych  przez  uczestników  imprezy  należy  do  organizatora  oraz 
wykreślić po wyrazie „imprez” wyrazy „na wolnym powietrzu”

- § 8 pkt 5 dotyczący odpadów nietypowych dopisać : dwa razy do roku Urząd 
Gminy  zorganizuje  wywóz  odpadów  nietypowych  po  wcześniejszym 
powiadomieniu mieszkańców.

Głosowanie nad poprawkami komisji
Przy 13 głosach „za” i 1 wstrzymującym się radni przyjęli poprawki komisji.
Głosowanie nad przyjęciem uchwały z naniesionymi poprawkami
Za przyjęciem głosowało 12 radnych a 2 się wstrzymało. / uchwała Nr VIII/57/2003 w zał./

Ad.4h w sprawie uchwalenia Programu modernizacji sieci szkół na terenie Gminy Przywidz.
Pan Andrzej Przybycień – wyraził negatywną opinię komisji budżetu i finansów. Ten program 
nie  można  przyjąć  uchwała,  gdyż  zawiera  3  warianty.  Kwoty  w  tym  programie  są 
niewiadome. Komisja rewizyjna ma zając się tą sprawą, co zostało uwidocznione w planie 
pracy komisji rewizyjnej.
Pan Dariusz Stasiak – komisja  kultury, oświaty, zdrowia i sportu wyraziła również negatywną 
opinię  do  Programu.  Wątpliwości  były  co  do  formy  uchwały.  Ustalić  1  program. 
Kontynuować prace nad 1 programem. Podziękował za terminowe dostarczenie materiałów. 
Cały Program wymaga dopracowania.
Radny Mirosław Olszewski –  cały Program wymaga dopracowania . Nie przyjmować to w 
formie  uchwały,  ale  jeden  z  wariantów należy przyjąć.  Zaproponował  przyjęcie  trzeciego 
wariantu. Sprawy rachunkowe jako załączniki. Jako wyjście do dalszej dyskusji.
Głosowanie nad przyjęciem uchwały.
Przy „0” głosach „za”, przeciw 11 i 3 wstrzymujących się, radni nie przyjęli w/w uchwały.

Ad.4i w sprawie uchwalenia Programu rozwoju turystyki w gminie Przywidz.

Pan Andrzej Przybycień – na komisji budżetu i finansów był analizowany Program rozwoju 
turystyki  w  gminie  Przywidz.  Opinia  komisji  była  negatywna.  Program  przedłożono  do 
dalszych prac w komisjach.
Pan Dariusz Stasiak –  na  komisji  kultury,  oświaty,  zdrowia i  sportu  zadecydowano,  aby 
program  przedlożyć  do  dalszych  prac  w  komisjach.  Nie  powinien  być  przyjmowany  w 
formie uchwały.
Głosowanie nad uchwałą.
0 głosów „za” uchwała, 10 przeciw i 4 wstrzymujące.

Ad.4j w sprawie uchwalenia Programu sportu i rekreacji na terenie gminy Przywidz.
Pan Andrzej Przybycień – opinia komisji budżetu i finansów była pozytywna. / 3 głosy „za” i 
2 przeciw/
Pan Dariusz Stasiak – komisja kultury, oświaty....   wyraziła pozytywną opinię do projektu 
uchwały ze względu na szczytność celu.
Głosowanie nad uchwałą.
Przy 13 głosach „za”, i  1 wstrzymującym się w/w uchwałę przyjęto. / w zał. Uchwała Nr 
VIII/59/03/

Ad.4k w sprawie uchwalenia Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków.
Radny  Teodor  Formela  –  komisja  gospodarcza  wyraziła  pozytywną  opinię  do  projektu 
uchwały. Komisja wniosła poprawki do projektu uchwały.
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- w rozdz. 4 § 16 pkt 8 dopisać w nawiasie „za okres rozliczeniowy uważa się 1 
kwartał”

- w rozdz. 5 § 18 pkt 3 sprecyzować zamiast wodomierza” wpisać urządzenie 
pomiarowego”

- w rozdz. 7 § 26  pkt 4 zmienić zamiast 48 godzin wpisać 24 godziny

Pani  R.  Pacewicz  –  urządzenie  pomiarowe  instaluje  się  na  ściekach  a  na  pobór  wody 
wodomierze.Ustawa reguluje co to jest wodomierz a co urządzenie pomiarowe.
Przewodnicząca Rady Gminy – poddała pod głosowanie poprawki komisji.
Przy 14 głosach „za” przyjęto poprawki komisji gospodarczej do uchwały.
Głosowanie nad uchwałą
Przy  14  głosach  „za  radni  przyjęli  uchwałę  Nr  VIII/60/2003  w  sprawie   uchwalenia 
Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków.

Ad.5. Zapytania i wnioski mieszkańców gminy.
1/ Pan Stefan Chmara –  sołtys Jodłowna – pytał co się dzieje w sprawie naprawy drogi w 
Jodłownie.
Wójt Gminy – zostało pismo wysłane do Rejonu Dróg po ostatniej sesji .
Pan Stanisław Baran –  sołtys Koziej Góry – 3 osoby zostały wysłane na szkolenie z Urzędu 
Gminy. 2 panie z Urzędu powinny zadbać o całość Gminy za te same środki.
Wójt Gminy – w Programie Odnowy Wsi mogą uczestniczyć tylko osoby z danego sołectwa. 
Panie  zostały  wytypowane  na  zebraniu  sołeckim  Przywidza,  gdyż  są  jednocześnie 
mieszkankami Przywidza. 
Zastępca Wójta – Pan Jerzy Jusiak – Koordynatorem w celu pomocy w realizacji Programu 
jest Pani J. Pozden, która pomoże innym sołectwom.
Pan Stanisław Baran – kto jest odpowiedzialny za turystykę w Urzędzie Gminy.?
Wójt Gminy – Pani Pacewicz
Radny Andrzej Rogowski – pytał o dalszy etap budowy kanalizy w Przywidzu
Wójt Gminy – zamierzamy wystąpić o środki do SAPARD-u. Koszt  tej inwestycji planuje się 
na  1.300.000 zl.Również  do  SAPARD-u wystąpimy o  rozbudowę wodociągu Kierzkowo- 
Bliziny. Od 30 lipca do 15 września jest okres składania wniosków.
Pan Stanisław Baran – czy drogi też idą jako wnioski do SAPARD-u?
Wójt Gminy – drogi też.
Pan Stanisław Baran -   odczytał z gazety artykuł, że gmina Przywidz nie umie wystosować 
wniosków do SAPARD-u. Żaden wniosek z Gminy Przywidz nie został zaakceptowany przez 
SAPARD  tj.  na  drogi  czy  inwestycje.  Wniosek  zawierał  dużo  błędów.  Sąsiednie  gminy 
złożyły wnioski i zostały przyjęte.

Pan Adam Maruszak – Pierwszym krokiem, jaki został zrobiony – to zmiany w Wieloletnim 
Programie  Inwestycyjnym.  Dzisiaj  na  sesji  Plan  został  zmieniony   We  wnioskach  do 
SAPARD-u jest również 900 m drogi Kozia Góra – Pomlewo. Jest jeszcze jedna trudność, 
musi być skarbnik gminy powołany, bo musimy przesłać uchwałę o jego powołaniu, gdyż 
inaczej wniosek aplikacyjny będzie nie przyjęty. 
Radny Andrzej Rogowski –   wniosek sapardowski, jeśli nie został powołany skarbnik gminy 
a  powołano  p.o.  skarbnika  może  podpisać  osoba  pełniąca  obowiązki  skarbnika.  Radnych 
wprowadza się w błąd.
Pan St. Baran – korespondencja z Urzędu do Koziej Góry idzie 3 dni. W dniu 3.08. zostało 
pismo wysłane z Urzędu a sołtys otrzymał dopiero 6.08., dlatego nie był obecny na spotkaniu.

10



Radny K. Mazerewicz – również otrzymał korespondencję z Urzędu bardzo późno. W dniu 30 
lipca otrzymał pismo informujące o posiedzeniu komisji, która ma być 31.07.
Przewodnicząca Rady Gminy – zawiadomienia na sesję poszły już 27.07. Wina poczty, że tak 
późna dostarcza korespondencję. 
Pan Wojciech Etmański – Kiedy Wójt Gminy – przewiduje budowę wodociągu Piekło Górne 
– Trzepowo.
Pani Wójt – wodociąg Piekło Górne – Trzepowo zaplanowane jest na przyszły rok.
Pan Adam Maruszak – nie wprowadzam radnych w błąd, gdyż takie informacje otrzymałem 
od Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa.
Radny  Stasiak  –  poprosił  sołtysów  o  przekazanie  im  informacji  o  oznakowanie  swoich 
domostw, bo brak tabliczek utrudnia dotarcie do chorych.
Pan Zbigniew Brzozowski – zabrakło informacji o dzisiejszej sesji.
Radny Formela – również nie otrzymał ogłoszenia o sesji rady.

Ad.6. Wnioski i oświadczenia radnych.
Radny M.Olszewski – co z lampami w Borowinie?
P.Pacewicz – zostały wydane warunki techniczne dla podłączenia tych lamp, ale nie mamy w 
planie budżetu środki.
Pan Mazerewicz – w podobnej sytuacji jest Stara Huta odnośnie lamp i żadnej informacji nie 
otrzymałem.
Pani Pacewicz – mamy warunki techniczne na podłączenie lamp w Starej Hucie, ale również 
nie mamy środków na ten cel.
Radny A. Rogowski – oświetlamy drzewa w  Przywidzu.
P.Pacewicz  –  chodzi  o  podcięcie  koron  drzew.  Zwróciliśmy  się  z  tym  do  Zakładu 
Energetycznego
Pani Wójt Gminy dodała, ze energetycy przyjadą i zajmą się tą sprawą do polowy września.
Radny A. Rogowski  –  poinformował,  że  do komisji  rewizyjnej  wpłynął  wniosek radnego 
Mieczysława Bronka o rezygnacji z pracy komisji.
Przewodnicząca Rady Gminy – sprawą zajmiemy się na następnej sesji.

Ad.7. Przewodnicząca Rady Gminy zakończyła obrady VIII zwyczajnej sesji rady, dziękując 
wszystkim za przybycie.

Protokółowała: G. Pożoga
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